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ΕΠΙΘΕΤΙΚΟΣ ΠΡΟΣΔΙΟΡΙΣΜΟΣ (ένας ομοιόπτωτος προσδιορισμός)
	Επιθετικός προσδιορισμός είναι το επίθετο που προσδιορίζει ένα ουσιαστικό και του αποδίδει μια μόνιμη χαρακτηριστική ιδιότητα. 0 επιθετικός προσδιορισμός συμφωνεί με το ουσιαστικό το οποίο προσδιορίζει στο γένος, την πτώση και τον αριθμό.


Π.χ.   Ο γείτονάς μου είναι ένας σπάνιος άνθρωπος με καλούς τρόπους και πολλή υπομονή (επίθετα)
· Ένα ουσιαστικό μπορεί να έχει περισσότερους από έναν επιθετικούς προσδιορισμούς.

π.χ.   Η  παραδοσιακή ελληνική διατροφή
         Ήταν ευγενικός, πρόσχαρος και καλόκαρδος άνθρωπος.

· Ως επιθετικοί προσδιορισμοί χρησιμοποιούνται, εκτός από τα επίθετα, και άλλες λέξεις, όπως:

· αντωνυμίες  π.χ. Τέτοια συμπεριφορά δεν την περίμενε.   Θα παίξουμε άλλο παιχνίδι.
· αριθμητικά  π.χ. Έφαγε δυο μήλα. 

· μετοχές  π.χ. Πολλοί σήμερα προτιμούν το έτοιμο από το μαγειρεμένο φαγητό.

· ουσιαστικά που δηλώνουν ηλικία, επάγγελμα, εθνικότητα

π.χ. Γέρος άνθρωπος κι ακόμα δουλεύει σκληρά

       Γιατρός άνθρωπος και να φοβάται τις αρρώστιες.

       Η εφεύρεση αυτή πραγματοποιήθηκε από Έλληνες επιστήμονες.
· ονόματα γεωγραφικών ή χρονικών όρων ή φυσικών φαινομένων 
π.χ. Το αεροπλάνο πέταξε πάνω από το Αιγαίο πέλαγος.

  Μα θα δουλέψετε Κυριακή μέρα!        Φύσηξε βοριάς αέρας.

· επιρρήματα με το οριστικό άρθρο μπροστά τους π.χ. Άνοιξε το κάτω συρτάρι.   Η κάθε εποχή
· εμπρόθετα (κυρίως με τις προθέσεις από, για, με, χωρίς) 
πχ. Της χάρισε μια μπλούζα από μετάξι. (= μεταξένια)
Πήρε άδεια για μία εβδομάδα. (= εβδομαδιαία) 

Είναι άνθρωπος με σύνεση. (= συνετός) 

Είναι άνθρωπος χωρίς πείρα. (= άπειρος)
· Ουσιαστικοποίηση του επιθέτου 

Συχνά το ουσιαστικό που προσδιορίζει ο επιθετικός προσδιορισμός παραλείπεται, επειδή εννοείται εύκολα. Σε αυτή την περίπτωση ο επιθετικός προσδιορισμός παίρνει τη θέση του ουσιαστικού (ουσιαστικοποιείται).

π.χ. Οι πλούσιοι καλοπερνούν. (εννοείται οι πλούσιοι άνθρωποι)
       Οι νέοι (ενν. άνθρωποι) είναι από τη φύση τους επαναστάτες.
       Δεν κατάφερε να τελειώσει το Δημοτικό (ενν. σχολείο).

ΑΣΚΗΣΗ: Να υπογραμμίσετε τους επιθετικούς προσδιορισμούς και πάνω από κάθε προσδιορισμό να ονομάσετε το είδος του λόγου (επίθετο, αριθμητικό κλπ.)

1.  Για να φτιάξεις τριπλή δόση κουλουράκια θα χρειαστείς τριπλάσια ποσότητα αλεύρι.

2.  Ο υπουργός ήταν το τιμώμενο πρόσωπο στη χθεσινή εκδήλωση του Δήμου.

3.  Αφού δεν κατέληξαν σε συμφωνία, χωρίστηκαν σε δύο αντιμαχόμενα στρατόπεδα και ο πόλεμος ξεκίνησε.

4.  Μόλις έκλεισε το τηλέφωνο, μας ανακοίνωσε το θλιβερό νέο.

5.  Πολλοί απογοητευμένοι καθηγητές επιθυμούν να διοριστούν άμεσα.

6.  Από τότε που έχασε την περιουσία του στο τζόγο, τον πήρε η κάτω βόλτα.

7.  Τόση βροχή δεν την περιμέναμε.

8.  Χίλιοι οπαδοί ακολούθησαν την ομάδα.

9.  Έμαθε να οδηγεί μηχανή από μωρό παιδί.

10. Φτάσαμε στο όμορφο χωριό Κυριακή μεσημέρι.

11. Ανάστατες είναι οι κάτω χώρες από την νέα τρομοκρατική επίθεση.

12. Αρρώστησε βαριά και πήρε άδεια για ένα μήνα.

13. Ήταν ένας μικρός ασήμαντος ανθρωπος.

14. Στο φούρνο του χρησιμοποιεί σιτάρι από την Αίγυπτο.

15. Μυκηναϊκός οικισμός ανακαλύφθηκε στο Πήλιο Όρος.

16. Έκανα θυσίες στους θεούς του Κάτω Κόσμου.

17. Η κάθε μητέρα θυσιάζεται για τα παιδιά της.

18. Η μέχρι τώρα έρευνα δεν έφερε αποτελέσματα.

19. Τα έθιμα των παλιών Μανιατών συγγένευαν περισσότερο με την Κρήτη.

20. Η σκόνη έκανε τα κορμιά άσπρα.

21 Η παιδαγωγική μέθοδος του δασκάλου ήταν βάρβαρη.

22. Μου αρέσει ένα άγαλμα της κλασικής εποχής.[image: image1.png]
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